



တၢ်ကထိၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ

လၢဒိၣ်စဲဘၣ် ၁၈၁၆, ၂၀၁၈ နံၣ် / KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်-18-116-11

မုၢ်တြၢ်တၢ်ကထိၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ: သဝိသးပုၤတဂၤဘၣ်ဒိနးနးကလံာ် ခိဖျါသးခိးကီၢ်ဆၢ BGF သးရှၢၣ် (၁၀၁၄) သးဖိဖိတီၢ်မၤပယုဲအီၤ ဖဲဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၢ, ဖဲလၢနီၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ် ၂၀၁၈နံၣ်

တၢ်ကထိၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ တဘျီအံၤဟံၣ်ဖျါဖဲ သးခိးကီၢ်ဆၢ (BGF) သးရှၢၣ် (၁၀၁၄) ဒိတီၢ်မၤပယုဲဖဲ သဝိသးပုၤတဂၤလၢ ထံသဒိၣ်ထၣ်ကရူာ် မုၢ်လၢအခိၣ်သးခိးတၢ်အတြၢ် လၢအတလၢကွံာ် ဟါခိ ၅ န့ၣ်ရှၢၣ်အလီၢ်ခံအယိန့ၣ်လီၤ. သဝိသးပုၤအံၤ အခိၣ်သ့ၣ်ပံ ဒီး အမိၢ်ပုၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးဝဲနးနးကလံာ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကထိၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ | ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၢ, မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရှၢၣ် (လၢနီၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ် ၂၀၁၈နံၣ်)

တၢ်ကထိၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါလံာ်တဘျီအံၤ ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤခိဖျါ ပျီပုၤပုၤမၤသကိးတၢ်ဖဲမုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရှၢၣ် လၢအဘၣ်တၢ်န့ၣ်လိအီၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါ တၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယာ် အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ် ဖဲလီၢ်ကဝိပုၤန့ၣ်လီၤ.¹ လံာ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤဘၣ်တၢ်ဒီးန့ၣ်အီၤဖဲ လၢဒိၣ်စဲဘၣ် ၂၀၁၈ နံၣ်ယုၣ်ဒီးတၢ်ကစီၣ်အဂၤတဖၣ်လၢအမ့ၢ် တၢ်ကထိၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါအဂၤ ၁ ဘျီ, တၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်သံဒီး ၉ ခါ, တၢ်ဂီၤ ၅၄ ဘျီ ဒီး တၢ်ဂီၤမူ ၃ ဘျီလၢဘၣ်တၢ်ဆုၤထီၣ်အီၤ လၢမုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရှၢၣ်န့ၣ်လီၤ.²

¹ ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ် KHRG န့ၣ်လိပျီပုၤပုၤမၤသကိးတၢ်တဖၣ်လၢ ကီၢ်ပယီၤမုၢ်ထီၣ်တကပၤလၢကမၤနီၣ်မၤယါ တၢ်မၤအာမၤပယုဲ တၢ်ကထိၣ်သးတဖၣ် ခိဖျါတၢ်ဟံၣ်ဖျါတဖၣ် ဒ်တၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်တၢ်အတီၤပတီၢ်တၢ်မၤအကျဲအသိးဒီး မၤဖဲ တၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒီးသဝိဖိအဂၤတဖၣ်, ကွဲးဖျါထီၣ်ဟီၣ်ကဝိပုၤတၢ်ဟံၣ်ဖျါတဖၣ်လၢဘၣ်ပးဖဲ တၢ်လီၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ညီန့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ကွဲးထီၣ်ဖဲ တၢ်မၤနီၣ်မၤယါပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယာ် တၢ်မၤအာမၤပယုဲအလံာ်ဟံၣ်ဖျါအခါ ပျီပုၤပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ် ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါအီၤ လၢကမၤနီၣ်မၤယါဝဲတၢ်မၤပယုဲပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယာ်လၢအဝဲသ့ၣ်ဆိမိၣ်လၢအကါဒိၣ်တဖၣ် ခိဖျါတၢ်မၤလီၤတၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်လၢ တၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်ထံးတဖၣ်လၢကျဲအါဘိဒီး ဒ်ပမၤန့ၣ်အီၤ လၢဂံၢ်ခိၣ်ထံးအသိး ဒီးတၢ်ကထိၣ်သး အတၢ်ဆိတလဲအတၢ်ထီၣ်သတြၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

² လၢတၢ်ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ် KHRG အကျိၤအကျဲတဖၣ်ဖျါဖျါဖျါ ကဂ့ၢ်ထီၣ်အဂီၢ်ဒီး ဒ်သိးကန့ၢ်အါထီၣ်တၢ်ဆဲးကျိး အတၢ်လဲၤခိဖျါတဖၣ် လီၤလီၤဒဲးဒီးသဝိဖိလၢကီၢ်ပယီၤထးခိတကပၤအတၢ်ထံၣ်တၢ်ဆိကမိၣ်တဖၣ် ဒီးဒ် KHRG အတၢ်ပညိၣ်အိၣ်ဝဲအသိး လၢကတီၣ်ထီၣ်တၢ်ကစီၣ်လၢဒီးန့ၣ်ဘၣ် လၢပျီပုၤတဖၣ်ခဲလၢာ် ဖဲဘၣ်တၢ်မၤအီၤဒ်အကျိၤအကျဲ အိၣ်ဝဲအသိးဝံၤဒီး တၢ်ကျိၣ်ထံအီၤ ဒီးတၢ်ကွၢ်ကဒါကွၢ် ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဂၤအတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘါအဂီၢ်ဒီး ဘၣ်တၢ်မၤဘၢ အဂ့ၢ်အကျိၤလၢအကါဒိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်ဟံၣ်ဖျါအဂၤလၢအဘၣ်ထွဲတဖၣ် ဘၣ်တၢ်နီၤဖးလီၤဆူ တၢ်ကစီၣ်အကလုာ်, တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲ, ဒီးအနံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မုၢ်ဘၣ်သးဖးအါထီၣ် တၢ်ဂ့ၢ်အဂၤလၢအဘၣ်ထွဲလိာ်သးတဖၣ်တခါ စ့ၣ်စ့ၣ်အဂီၢ် ဝံသးစူၤကွၢ်ဘၣ်လၢ KHRG တၢ်ကစီၣ်သန့တက့ၢ်.

(၁)တပတီၢ်-တၢ်ကထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကထီၣ်သးအကလုာ်	သုးခိးကီၢ်ဆါ BGF တၢ်မၤဆါပယုဲကမုၢ်ဖိ ကထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဒိ ဘၣ်ထံးနးနးကျဲၤကျဲၤ
တၢ်ကထီၣ်သးမုၢ်နံၤမုၢ်သီ	လါနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၂၈ သီ, ၂၀၁၈ နံၣ်
တၢ်ကထီၣ်သးတၢ်လီၤတၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရုၢ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရ့ၣ်)	တ---သဝီ, ထံသဒိၣ်ထၣ်ကရုၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်

ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	စီၤက---
သးနံၣ်	--- နံၣ်
မုၢ်/ခွါ	ခွါ
ကလုာ်	ကညီ
ဟံၣ်ဖိဃီဖိ အိၣ် / တအိၣ်	အိၣ်
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	မၤအိၣ်ကျိး
တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ	ဘူးဒး
တၢ်ဟံၣ်မူဒါ / လီၤလၢ	သဝီသးပုၢ်
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	တ---သဝီ

ပုၤလၢအမၤအာပယုဲတၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၤလၢ	သုးကျိၤ/ သုးရ့ၣ် / သုးတြီၢ်	အိၣ်သုၣ်လီၤသးလီၤ ကျဲ / သုးကလၢ	အခိၣ်အမံၤဒီးလီၤလၢ
သုးခိၣ်ဖါဒါ	သုးဆ့ၣ်ခိၣ်	သုးခိးကီၢ်ဆါ BGF သုးရ့ၣ် (၁၀၁၄)	ကတၢတံး	သုးရ့ၣ်ခိၣ်ဘိမိၤခွဲၣ်
သုးဖိကွဲၣ်နံၤ	သုးဖိ	သုးခိးကီၢ်ဆါ BGF သုးရ့ၣ် (၁၀၁၄)	တ---တၢ်လီၤသီသ ဝီ	သုးခိၣ်ဖါဒါ

(၂)ပတီၢ်တပတီၢ်-တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ

၁. ရဲၤပုၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကထီၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.
ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရုၢ် (KHRG) ပျီပူၤပုၤမၤနီၣ်မၤပါတၢ်ကစီၣ်ဖိ နၢ်ဟူတၢ်ကထီၣ်သးအံၤတဘျီပီ ဆဲးကျိးဝဲလီၤကဝီၤဖိ လၢ တ---သဝီဒီးသံကွၢ်သံဒီးတၢ်ကထီၣ်သးအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကွဲးနီၣ်ပုၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတဂၤစုၣ်စုၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.
ပုၤလၢအဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဂၤအံၤမ့ၢ်ပုၤထံၣ်ထွဲတၢ်ဖဲတၢ်ကထီၣ်သးအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.

(၃)ပတ်တိတ်ပတ်တိတ်-ဟ်ဖျါတက်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပုၤပုၤတက့ၢ်

ဟ်ဖျါတက်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပုၤပုၤတက့ၢ်.

ဖဲလါနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၂၈သီ, ၂၀၁၈ နံၣ်န့ၣ် စီၤက---, လၢအမ့ၢ် တ---သဝီသးပုၤတက့ၢ် ဟးထီၣ်ဝဲလၢခိတီၢ် ဝုၢ်ပုၤဒီးဟဲက့ၤဆူအသဝီန့ၣ်လီၤ. အဝဲဟဲက့ၤလုၢ်ဒီး လီၤကဝီၤကိၤသရၣ်မုၢ်ခံၣ်ဒီး ဖံးသးပုၤတက့ၢ်လၢအလဲၤ မၤဘူၣ်တၢ်ကုၢ်ဖုသီခါ အူသ့ၣ်စန့ၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဟဲက့ၤဒီးချံၤလၢပုၤလိာ်ကျိ ဖဲခိတီၢ် ဒီး တ---သဝီအ ဘၢၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲမုၢ်နံၤအဝဲန့ၣ်, သုးခိးကီၢ်ဆါ BGF ဆီလီၤဝဲ သုးခိးတၢ်အတြၢ ဖဲထံလါဘဲထံၣ်တီၢ်မဲၢ်ခံၣ်ကတၢ်န့ၣ်လီၤ. လီၤကဝီၤကမုၢ်ဖိတဖၣ်စံးဝဲလၢ BGFသုးတြၢဝဲအံၤတအိၣ်ထီၣ်ဘၣ်, သုးဟဲခိးတၢ်ထဲတဘျီတခိၣ်ခိၤန့ၣ် လီၤ. BGF တၢ်သမံသမိးတြၢဝဲအံၤတဟ့ၣ်တၢ်ပျဲလၢကမုၢ်ကလုာ်ထီၣ်လုာ်လီၤဒီးချံ ဖဲဟါခိ ၅ န့ၣ်ရံၣ်တ လၢကွံာ်အခါဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၂၈သီ, ၂၀၁၈ အနံၤန့ၣ်, စီၤက---ဟဲက့ၤဒီးဝဲချံၤဖဲပုၤလိာ်ကျိအပူၤ လုၢ်ဒီးပုၤစၢၤကန့ၣ် လီၤ. လီၤကဝီၤဖိလၢအထံၣ်ထွဲတၢ်တက့ၢ်ဟ်ဖျါဝဲလၢ, အဝဲသ့ၣ်ဟဲက့ၤတုၤဖဲ BGF သုးခိးတၢ်အတြၢအံၤ ဖဲ ဟါခိ ၅ န့ၣ်ရံၣ် ၅၈ မံးနံးအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်ဟဲက့ၤဘူးထီၣ်ဒီး သုးခိးကီၢ်ဆါ သုးရၣ် (၁၀၁၄) အတြၢတဘျီယီ, သုးဖိ ကွဲၣ်နံၤ (မ့) ဆီဖါဂီၤ လုကဝီၤစီၤလီၤဝဲ မ့ၣ်ဘံးကဝီၤ (ဓာတ်မီး) ဆူချံပူၤ ဒီးကိးပါအဝဲသ့ၣ်လၢ “အိၣ်ပတုာ်” န့ၣ်လီၤ.

အန့ၣ်ဝံၤဒီး BGF သုးဖိကွဲၣ်နံၤအံၤတတဲတၢ်နီတမံၤဒီးတဘျီယီ တီၢ်ဝဲပုၤနီချံ စီၤက---ဒီးဝဲကုးန့ၣ်လီၤ. လၢချံအံၤအပူၤ စီၤက--- မ့ၢ်ပုၤထဲတက့ၢ်စီၤလၢ BGF သုးတီၢ်ဝဲအီၤလီၤ. ပုၤဒီးလုၢ်ချံတဖၣ်စံးဝဲလၢ စီၤ က---လီၤယံၤကွံာ်ဖဲ သုးဖိတီၢ်အခိၣ်ခံထံၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီးသုးဖိန့ၣ်တီၢ်ဒီးအမိၢ်ပုၤ ဖဲအ လီၤယံၤဝံၤအခါန့ၣ်လီၤ. ပုၤထံၣ်ထွဲတၢ်တဖၣ်စံးဝဲလၢ BGFသုးထဖိတက့ၢ်အံၤ ထီဝဲစီၤက---ခံထံၣ်ဒီးတီၢ် ဝဲအခိၣ်သ့ၣ်ယံးဒီးဝဲကုးန့ၣ်လီၤ.

စီၤက---လီၤယံၤဆူဟီၣ်ခိၣ်လိၤလံဘၣ်ဆၣ်သုးဖိတက့ၢ်အံၤဒီးတီၢ်ဒီးအခိၣ်ဒီးဝဲကုးတဘျီထံၣ်ညါန့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်စီၤက--- လုကညးသုးဖိအံၤလၢကဒုးထံၣ်လိာ်အီၤဒီး သုးခိးကီၢ်ဆါ သုးရၣ်(၁၀၁၄) အသုးဆူၣ်ခိၣ် န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်သုးဖိတက့ၢ်အံၤတဟ့ၣ်အခွဲးဘၣ်အမဲာ်ညါ တဲဘၣ်အီၤလၢ “နမ့ထံၣ်လိာ်သးဒီးသုးခိၣ် သနာ်ကုမတၢ်မးတလီၤဆီဘၣ်. နတဟ်ကဲတၢ်ဟ်ပနီၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်ဘၣ်. ယကဘၣ်ခးဖျိန့ချံဒီးယကျိအံၤ ဧါ” န့ၣ်လီၤ.

စီၤက---အမါစံးဝဲလၢ လီၤကဝီၤဖိတက့ၢ်က့ၤဆူက့ၤ အဝၤဆူအဟံၣ်ဖဲဘၣ်တၢ်ဒိတီၢ်အီၤဝံၤအခါန့ၣ်လီၤ. ဟါအဝဲန့ၣ် ဖဲစီၤက--- ဟဲက့ၤတုၤဆူအဟံၣ်တဘျီယီ အမါထံၣ်ဝဲလၢအတၢ်အိၣ်သးတမ့ၢ်ဒ်ညီန့ၣ်အသိး ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤက---အမါတဲဝဲလၢ “အဝဲမၤသးဒ်အတနီၣ်အသးဂ့ၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဒီးတဲယၤလၢ တဟါညါအံၤ အကဘၣ်လဲၤထံၣ်သီခါတၢ်ဘီလီၤ. အမ့ၢ်တလဲၤဘၣ်ဒုတုာ်ဝဲတၢ်ဆါအံၤတသ့ဘၣ်. (ပုၤဘါသီခါဖိသ့ၣ်တဖၣ် နာ်ဝဲလၢသီခါတၢ်ဘီန့ၣ်အိၣ်ဒီးအစိ ကမီၤလီၤဆီန့ၣ်လီၤ.) ဖဲန့ၣ်အဝဲလဲၤလုာ်ဆူသီခါဖျိတဘျီယီလီၤ. ဖျါလၢအပျဲၤတၢ်ဒိၣ်မးဒီးတုာ်ဘၣ်တၢ်ဖး ဆါညါလီၤ.”

စီၤက---ဘၣ်တၢ်ဆူလီၤအီၤဆူခိတီၢ်ပုၤတၢ်ဆါဟံၣ်ဖဲ လါနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၂၉သီ, ၂၀၁၈ နံၣ်အနံၤန့ၣ်လီၤ. က သံၣ်သရၣ်/ သရၣ်မုၢ်တဖၣ်သံကွံာ်သံဒီးတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးအံၤကဲထီၣ်အဂ့ၢ်ဘၣ်ဆၣ်, ပုၤလဲၤဆူၤ စီၤက---

တဖန် တဲဖျါဝဲတဘျီဘဉ်မုၢ်လၢအပျံၤဘဉ် BGF သုးလၢအအိၣ်ဆိလီၤအသးဖဲအဘူးဒီးဝုၢ်အံၤအယိၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤက--- ဘဉ်တၢ်ကူစါအီၤဖဲဒိတီၢ်ပူၤတၢ် ဆါဟံၣ်စ့ၤသီဘဉ်ဆဉ်အတၢ်ပူၤလီၢ်တဖၣ် တကိညၢ်လီၤဒီးဘဉ်. လၢတၢ်န့ၣ်အယိၣ် ဘဉ်တၢ်ဆုၢ်ကဒီးအီၤဆူ ဝုၢ်ဖၣ်အဉ်တၢ်ဆါဟံၣ်ဖဲ လၢဒိၣ်စဲဘဉ် ၄သီ, ၂၀၁၈ နံၣ်အနံၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလၢဒိၣ်စဲဘဉ် ၃သီ, ၂၀၁၈နံၣ်အသီန့ၣ်, စီၤက---အမၤလဲၤထံၣ်လိာ်သးဒီးတိၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဝုၢ်အံၤဆူ သုးခိးကီၢ်ဆါ BGF သုးရျၢ်(၁၀၁၄) အသုးဝဲၤဒၤလၢအအိၣ်သ့ၣ်လီၤသးဖဲ တ---သဝီန့ၣ်လီၤ. သုးခိးကီၢ်ဆါတဖၣ်စံးဝဲလၢ စီၤက---အံၤ ကြၢၤလၢတၢ်ကဘဉ်မၤဒၤအီၤမုၢ်လၢ အမုၢ်သဝီသးပုၢ် လၢတပၣ်ကဲတၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်တၢ်ဆါကတီၢ်ဘဉ်အယိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်သုးခိးကီၢ်ဆါ ဟ့ၣ်လီၤအီၤလၢစ့ပယီၤ သၢကလီၢ် (၃၀၀,၀၀၀) ကွး ၆စ့အိၣ်လိးအသိးန့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်ဒီးတၢ်တစံၣ်ညီၣ်သုးဖိလၢ အဒိတီၢ်စီၤက--- အံၤလၢတၢ်နီတမံၤဘဉ်န့ၣ်လီၤ. သုးခိၣ်ကီၢ်ဆါ BGF အသုးဆုၣ်ခိၣ်တခီအၢၣ်လီၤဝဲလၢ တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤမုၢ်လၢ အနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲဒီးအသုးဖိအဘၢၣ်စၢၤ တၢ်ဆဲးကျိးလိာ်သးတဘျီဝုၢ်ဘဉ်ဝီဘဉ်အယိၣ်လီၤ. လၢတၢ်မၤဘဉ်လီၢ်ဘဉ်စးက့ၤအဂီၢ်, သုးခိၣ်အံၤအၢၣ်လီၤဝဲလၢ ကဟ့ၣ်ဝဲတၢ်ကူစါယါဘျါဒီး ကသံၣ်ကသီအဘူးအလဲလၢ စီၤက---အဂီၢ်တုၤအဘျါက့ၤဂ့ၤတစုန့ၣ်လီၤ. BGF သုးခိၣ်ဖိဒါအံၤ ဟ့ၣ်လီၤဝဲစ့ ၃၀၀,၀၀၀ ကွးဖဲစီၤက---ဘဉ်တၢ်ဆုၢ်အီၤဆူတၢ်ဆါဟံၣ်အခိၣ်ထံးကတၢ်တဘျီန့ၣ်လီၤ. ဖဲစီၤက--- ဘဉ်လဲၤဒုးန့ၣ်ကဒီးအသးလၢခံတဘျီန့ၣ်, သုးခိၣ်အံၤဟ့ၣ်လီၤကဒီး စ့ ၃၀၀,၀၀၀ ကွးန့ၣ်လီၤ.

စီၤက---အပူၤလီၢ်အိၣ်ဖျါတဖၣ်ဘျါကွံာ်လံဘဉ်ဆဉ် အဝဲအိၣ်လီၤတၢ်က့ၤဒီးတၢ်ပျံၤတီၢ်တၢ်ဒီးသးတဘျီလီၢ်ဘဉ်စးမုၢ်လၢ အခိၣ်သဉ်ယံၣ်ဘဉ်ဒိတုၢ်နးမးအယိၣ်န့ၣ်လီၤ. ကသံၣ်သရၣ်လၢကွၢ်ထွဲအီၤတဂၤစံးဝဲလၢ အခိၣ်န့ၣ်ဘဉ်ဒိကွံာ်တနီၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲစီၤက--- ဒီးကူစါအသးဖဲတၢ်ဆါဟံၣ်အဆါကတီၢ်, အဝဲမုၢ်န့ၣ်ဟူ ပုၤကလုာ်သီၣ်အါအဆါကတီၢ်, အဝဲပျံၤတၢ်ဒိၣ်မးန့ၣ်လီၤ. အတၢ်စံးတၢ်ကတိၤစ့ၢ်ကိး တဘျီလီၢ်ဘဉ်စးဒ်အညီန့ၣ်အသိးလၢဘဉ်. ကသံၣ်သရၣ်စံးဝဲလၢ စီၤက---ကဘျါက့ၤလၢတၢ်သးပျံၤတီၢ်တၢ်အံၤအဂီၢ် တၢ်ဆါကတီၢ်ကယံာ်ဝဲဒိၣ်မးန့ၣ်လီၤ. ဒိဖျိလၢစီၤက---အံၤ အခိၣ်န့ၣ်တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့တဘျီလီၢ်ဘဉ် စးက့ၤဒ်လၢညါအယိၣ်, အခဲအံၤဘဉ်တၢ်ဒုးအိၣ်ဘျးအီၤလၢ သဝီသးပုၢ်အလီၢ်ဒီး ဘဉ်တၢ်ယုထၢထီၣ်က့ၤ လီၢ်ကဝီဖိအသီတဂၤလၢကဲက့ၤသဝီသးပုၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဘဉ်ယးတၢ်ဝုၢ်အံၤ စီၤက---အမၤစံးဝဲလၢ-

“ယဝါတမၤကမၢ်တၢ်နီတမံၤဘဉ်. အဟဲက့ၤနီၣ်ချံန့ၣ် အတမုၢ်သးစ့ၢ်ကိးဘဉ်ဒီးဟဲက့ၤဝဲဘဉ်ဆါဘဉ်ကတီၢ်လီၤ. လၢတၢ်ကဲထီၣ်အသးဒ်အံၤအယိၣ်ခဲအံၤ ပုၤအိၣ်ခိၣ်ယၢၤတဖၣ်တဲဝဲလၢယဝါန့ၣ်အခိၣ်န့ၣ်ဘဉ်ဒိ ဒီးတပံလၢဘဉ်လီၤ. ယန့ၣ်ဟူတၢ်အံၤယသးဘဉ်ဒိခိၣ်မးလီၤ. အပူၤလီၢ်ဘျါက့ၤလံဘဉ်ဆဉ် အသးတဘျီလီၢ်ဘဉ်စးဒ်လၢညါအသိးဘဉ်. စးထီၣ်လၢအဘဉ်ဒိဝံၤန့ၣ် အတသးအိၣ်မၤတၢ်ဖံးတၢ်မၤလၢအဝဲမၤတုၤလၢညါနီတမံၤလၢဘဉ်.”

တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤ ကဲထီၣ်တၢ်ဘဉ်ယိၣ်လၢ လီၢ်ကဝီပုၤတဝါဖိဖဲ တ---သဝီပူၤတဖၣ်ခဲလၢၣ်လီၤ. ပုၤလီၢ်ကဝီဖိတဂၤတဲဖျါဝဲလၢ သဝီဖိတဖၣ်ပျံၤတၢ်လၢကလုာ်ထီၣ်လုာ်လိၤအဂီၢ် မုၢ်လၢတၢ်ကဲထီၣ်သးဒီး အသဝီသးပုၢ်ဒ်အံၤအယိၣ်န့ၣ်လီၤ.

(၄)ပတီၢ်တပတီၢ်-တၢ်ယုန့ၣ်အခွဲး

မုၢ်ပုၤလၢအတုၤဘဉ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢပကသုတၢ်ဝုၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤခါ, ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢပကသုတၢ်ဝုၢ်အံၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.

ပျံတူကန်တံတားအဟံင်ဖိယိဖိဟံင်အခွဲးလၢ ကညိဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ်ကသူတၢ်ကစီၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤလၢအစ့ၣ်တကယၤ ဟံၣ်ဖျါဝဲထံလါဘဲးထံၣ်တိၤဖဲပဲၤလိာ်ကျိၤဖျါဒီး တၢ်ဂီၤအထွဲတကယၤဟံၣ်ဖျါဝဲ သုးခိးကီၢ်ဆၢ BGF သုးခိးတၢ်အတြၢ န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)